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 امیدوار به آینده سینما
بعیدمیدانمکسیپیداشودکهنداندآدمهایهنرمند
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خودشانراداشتهاندوالبتهتاثیرگذاریمختصخودشان
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فرهنگ

پسرانبد4ساختهمیشود 

سـونی اعـام کـرد فیلـم چهـارم از مجموعـه »پسـران بد« که هنوز عنوانی هم برایش انتخاب نشـده، سـاخته 

می شـود، ایـن در حالـی اسـت کـه »پسـران بـد بـرای زندگـی« کـه سـومین فیلـم از ایـن مجموعـه اسـت، از 

پنجشـنبه شـب در سـینماهای آمریـکا اکـران شـد و همـان شـب 6/4 میلیـون دلار فروخـت و رکـوردی برای 

افتتاحیـه شـب اول یـک فیلـم در مـاه ژانویـه ثبـت کـرد که تا پیـش از آن در اختیـار »تک تیرانـداز آمریکایی« 

 بـا فـروش 5/3 میلیـون دلار بـود. پیش بینـی می شـود ایـن فیلـم تـا پایـان تعطیـات چهـارروزه رکـوردی 

۷۰ میلیـون دلاری را بـه ثبـت برسـاند. سـونی بـا اکـران پسـران بـد بـرای زندگی گفت قصد سـاخت قسـمت 

چهـارم را دارد و کریـس برمنِـر نویسـنده پسـران بـد بـرای زندگـی، فیلمنامـه فیلـم جدید را می نویسـد. برمنر 

همچنین قراردادی برای نوشتن فیلمنامه »گنجینه ملی3« برای دیزنی دارد که جری بروکهایمر تهیه کننده 

سـه فیلم »پسـران بد« تهیه کننده آن اسـت. فیلم سـوم ادامه ای بر فیلم پسـران بد محصول ۱۹۹5 و پسـران 

بـد۲ محصـول ۲۰۰3 اسـت کـه بـا بـازی ویـل اسـمیت و مارتیـن لارنس به عنوان دو پلیسـی که از مدرسـه با 

هـم دوسـت بودنـد، سـاخته شده اسـت. پسـران بـد بـرای زندگـی بـه کارگردانی عـادل ال اربـی و بال فاح 

بـا امتیـاز ۷4 درصـد در سـایت روتـن تومیتـوز همـراه شـده اسـت. پسـران بـد را مایـکل بـی  کارگردانی کرده 

بـود و ۱4۲ میلیـون دلار فـروش کـرد، در حالی کـه بـا بودجـه ۱۹ میلیـون دلاری سـاخته شـده بود. قسـمت 

دوم هـم بـه کارگردانـی بـی  به فـروش ۲۷۰ میلیون دلاری دسـت یافت.

کمک80میلیونتومانیتهیهکنندهانیمیشنبنیامینبهکودکانسیلزده 

مصطفی حسن آبادی، تهیه کننده انیمیشن سینمایی »بنیامین« با تاکید بر استقبال مردم از طرح اختصاص 

فروش روز پنجشنبه این انیمیشن به کودکان سیل زده سیستان وبلوچستان، در گفت وگو با فارس گفت: »فروش 

بنیامین در این روز حدود ۸۰ میلیون تومان بود. در تعداد زیادی از شـــهرها مثل بیجار مردم برای حمایت از 

کودکان سیل زده همه صندلی های  سانس های بنیامین را به صورت یکجا خریداری کردند. از همه مخاطبان مان 

در سینما برای حضور در این طرح خیرخواهانه تشکر می کنم. باعث افتخار ماست که بتوانیم مشارکت کوچکی 

در کمک به کودکان آسیب دیده در این حادثه داشته باشیم. متاسفانه کودکان در شرایط بحرانی بیشتر از بقیه 

آسیب می بینند و تاثیرات روحی و روانی این بحران ها ممکن است در تمام عمر با آنها همراه باشد. این وظیفه 

ماست که کمک کنیم تا کودکان آسیب کمتری از این حوادث ببینند.« تهیه کننده انیمیشن سینمایی بنیامین 

در ادامه گفت: »ما سهم خودمان از این فروش را به کودکان سیل زده اختصاص دادیم و به زودی جزئیات چگونگی 

هزینه کرد آن را به مخاطبان مان گزارش می دهیم. تعدادی از سینماها نیز مانند پردیس باغ کتاب، اعام کرده اند 

که سهم شان را برای این کار خیر اختصاص می دهند. امیدواریم در این مدت بتوانیم از طرق دیگر پول بیشتری 

برای کمک به کودکان سیل زده سیستان وبلوچستان جمع آوری کنیم.« این فیلم کودک و نوجوان که از ۱5 آبان ماه 

توسط پخش »بهمن  سبز« در سینماهای سراسر کشور در حال اکران است، تاکنون با فروش سه میلیارد و ۸۷۰ 

میلیون تومانی توانسته عنوان پرفروش ترین فیلم کودک سال ۹۸ را از آن خود کند.

تلاشبرایساماندهیفروشکتابدرمترو 

هومان حسن پور، رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران در مورد فروش کتاب در مترو در گفت وگو با مهر 

می گوید: »مشکل ما با بساطی های فروش کتاب در تهران مشکل دراز دامنی است. مسئول برخورد با آنچه 

سد معبر نامیده می شود، شهرداری است. طبق قانون هم شهرداری است که نباید اجازه دهد این بساط ها 

در تهران برپا شوند، اما انگار این مساله به شکلی ریشه دار شده و شهرداری هم به بهانه معاش این افراد و کار 

فرهنگی شان با آنها برخورد نمی کند، غافل از اینکه این مماشات به بهای نابودی یک صنف و حرفه قانونی 

در شهر تمام می شود. وقتی ما حرفه ای مستقل به اسم کتابفروشی داریم، برپایی بیمارستان در جلوی هر 

بیمارستان یا هر مکان عمومی دیگر، معنایی ندارد. راهی نیست جز اینکه این کتابفروشی ها هم زیر سقف 

قانون صنفی قرار بگیرند نه اینکه یک میز و یک صندلی و تعدادی کتاب را که از کتاب بودن تنها اسمش را 

به یدک می کشند بگوییم کتابفروشی.« حسن پور در ادامه از انجام گفت وگوهایی با بدنه شرکت مترو تهران 

برای ساماندهی به این پدیده خبر داد که براساس آن امکان سازماندهی این کتابفروشی ها در مترو تهران 

فراهم خواهد شد. رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران همچنین گفت: »مذاکراتی با مدیران مسئول 

در این زمینه انجام شده که کتابفروشی های مترو تهران قاعده مند شوند. بر این اساس پیشنهاد شده فضا و 

مکان را برای این افراد در مترو تامین کنند، اما فعالیت آنها منوط به دریافت مجوز از اتحادیه شود؛ مجوزی 

که می تواند کوتاه مدت یعنی 6  ماهه یا یک ساله باشد. 

چارسو

هوشنگگلمکانی:

جوان ها خودشان را به مدیران تحمیل کردند
از هوشنگ گلمکانی، منتقد و روزنامه نگار سینمایی درباره حضور 

استعدادها و چهره های تازه در سینمای ایران در دوره های مختلف 

جشـــنواره پرســـیدیم و جواب داد: »هرچند چهره های تازه ای در 

دوره های مختلف جشنواره به سینمای ما وارد شده اند، اما من اصولا 

تفاوتی بین دوره های مختلف جشنواره نمی بینم. اگر بخواهیم مثا 

ســـعید روستایی و »ابد و یک روز« را بگوییم، مثل یک بمبی بود که 

ترکیـــد و آنقدر مورد توجه قرار گرفت که تبدیل به یک پدیده شـــد 

و آن هـــم به خاطر خصوصیات خود فیلم بود، وگرنه از نظر شـــرایط 

مـــن برای فیلم اولی ها تفاوت خاصـــی در دوره ها نمی بینم، حتی 

در دوره هایی که اوضاع اجتماعی و سیاســـی خاصی وجود داشته 

است.« گلمکانی در پاسخ به این سوال که بروز و ظهور این چهره ها 

به چه شـــرایطی بستگی داشـــته و سهم برنامه ریزی چه میزان بوده، گفت: »بروز استعدادهای جوان به خاطر تحمیل 

شرایط است. از زمانی که تعداد فیلمسازان جوان و فیلم اولی ها زیاد شد، مدیران جشنواره تصمیم گرفتند برای خلوت 

کردن بخش اصلی و مســـابقه و همچنین دادن یک جواب به نوآمدگان، فکر کردند که یک بخش به فیلم اول اضافه 

کنند. این تحمیل و ضرورت اوضاع روز سینمای ایران بود. حتی در بعضی دوره ها به دلیل اینکه می خواستند جشنواره 

را کوچک تـــر کنند، بخش فیلم اولـــی را حذف کردند. در واقع هر مدیری که می آید، می خواهد اثری از خودش به جا 

بگذارد. حتی ســـه دوره بخش »هنر و تجربه« را وارد جشـــنواره کردند. این تغییرات تحمیل و ضرورت بود. این جوان ها 

و اســـتعدادها خودشان را به مدیران جشـــنواره تحمیل می کنند.« از گلمکانی درباره وضعیت فیلم اولی ها در جهان 

و جشـــنواره های مختلف خارجی هم پرســـیدیم و او این گونه پاســـخ داد: »هزاران جشنواره در دنیا برگزار می شود که 

هرکدام از آنها بخش جداگانه ای برای فیلم اولی ها دارد. این جشنواره ها برای اینکه تمایز و تشخصی نسبت به دیگری 

داشته باشد، معیاری برای خودش انتخاب می کند که با بقیه تفاوت داشته باشد. بعضی جشنواره ها حتی رده بندی 

ســـنی دارند و براســـاس سن سازندگان فیلم دسته بندی می شـــوند. بعضی از جشنواره ها بخش فیلم های اول و دوم 

دارند. هرکدام از جشنواره ها شرایط خودشان را دارند، اما توجه به فیلمسازان جوان در همه جای جهان وجود دارد.«

جبارآذین:

سکانداری سینما را هم به جوانان بدهیم
از جبار آذین، منتقد و مدرس سینما درباره وجود استعدادهای جوان در سینمای ایران پرسیدیم 

و شـــنیدیم: »در تمام اعصار و میان نسل ها پیوسته ظهور سینماگران و هنرمندان جوان جزء 

اصول پیشرفت هنر و سینما محسوب شده است. از همین رو حضور و فعالیت چنین نیروهای 

پویا و بالنده امر غریب و تازه ای در عرصه سینمای کشور محسوب نمی شود. در واقع و به عبارت 

صریح وجود یا نقش جشنواره های مختلف در شناسایی و بازگذاشتن میدان فعالیت برای نسل 

جوان موثر و اساســـی نبوده است، زیرا خود جشنواره ها به دلایل مختلف دچار انواع مشکات 

بودند و هســـتند. متاسفانه پیش از آنکه به فکر توسعه سینما باشند، به فکر گذران مناسبتی 

ایام و دوره های جشنواره ها هستند. از این رو نمی توان به طور قطع عنوان کرد که جشنواره ها 

در ظهور یا شناسایی هنرمندان جوان کشور نقش موثر و تعیین کننده ای داشته اند.«

آذین درباره عوامل ایجاد یک بستر برای فعالیت جوانان می گوید: »اما در آنچه تحت عنوان جشنواره 

موســـوم به فیلم فجر ما شاهد شرکت بخشی از فیلمسازان جوان در قالب پرتعداد هستیم، این 

نتیجه چندین عملکرد است که این عملکردها بخشی منفی و بخشی مثبت هستند. به عبارت 

دیگر، عدم حضور فیلمسازان حرفه ای به دلایل مختلف مثل نداشتن فیلم یا نگنجیدن در قالب 

معیارهای عوامل و برگزارکنندگان جشنواره و به موازات این اقدام شاهدیم که برخی فیلمسازان 

بنا به نظر و عقیده شان از حضور در این جشنواره موسوم به ملی انصراف داده اند. حال فضا برای 

کســـانی باز شده است که اغلب آنها پیش تر در سینمای هنر و تجربه، تجربه اندوزی در سینما 

کرده اند. این است که دلیل وجود آنها صرفا سیاستگذاری ها و عملکرد جشنواره فیلم فجر نیست، 

زیرا این جشنواره مانند چند دوره اخیر همچنان مسیر خود را می رود و چنانچه فیلمسازان حرفه ای 

بیشتری در آن شرکت می کردند، به طور قطع بدانید که فضای کمتری برای حضور فیلمسازان 

جوان باز می شد، در حالی که چنانچه یک جشنواره ملی در ابعاد حرفه ای و با سمت گیری فرهنگی 

و محتوای ملی در کشور برگزار شود و حامیان دولتی و ارگانی و مردمی فرهنگ و سینما به راستی 

پشـــتیبان هنرمندان نسل جوان باشـــند، در آن صورت می توان افزون بر جوانگرایی در سینما 

در تولید فیلم و مناســـبات سینمایی، جشـــنواره ها را به سمت هدفمند و مردمی و ملی هدایت 

کرد و حتی عرصه و سکانداری آن را به نسل 

پویای جوان ســـپرد. در هر حال آنچه ما در 

این جشنواره موسوم به ملی شاهد هستیم، 

حضور پررنگ از لحاظ کمیت نسل جوان با 

فیلم های نخست یا دوم بسیاری از آنهاست 

که می تواند در شکل گیری برگزاری و نتیجه 

این جشـــنواره نقش موثر و تعیین کننده ای 

داشـــته باشـــد.« از این منتقد سینمایی با 

توجه به استعدادهای جوان در کشور درباره 

وضعیت آینده سینمای ایران پرسیدیم و پاسخ 

داد: »بخشی از ارکان سرپایی سینمای کشور 

با همه بحران ها، مشکات و بیماری هایی که دچار آن است بر دوش حرفه ای ها، پیشکسوتان و 

نسل جوان است. نسل جوان ما در سال های اخیر و به ویژه در دو دهه اخیر با حضور خوب خود 

نشان دادند که می توانند در سینمای کشور اثرگذار باشند. گرچه برخی هنرمندان نسل میانه در 

سال های پیش تر جزء هنرمندان فعال جوان محسوب می شدند و چهره شاخص آنها هم هنرمند 

شاخصی مثل اصغر فرهادی است، اما در سال های اخیر شاهد بالندگی برخی سینماگران کشور 

در قالب بازیگر، فیلمبردار یا اشکال دیگر و به ویژه کارگردانی هستیم. در سال پیش به عنوان نمونه 

فیلم های سعید روستایی و نیما جاویدی جزء برترین فیلم های سینمای ایران محسوب شدند؛ 

فیلم هایی که هم منتقدان را راضی کردند و هم مردم را. این نشـــان می دهد اگر فضا ســـامت و 

حمایت مســـتمر باشد و در واقع هدف فرهنگی زیر سلطه اهداف سیاسی و تجارتی قرار نگیرد، 

می شود به آینده سینمای کشور با استفاده از دانش و تجربه پیشکسوتان هنر به نسل جوان امید 

فراوان داشت. امیدواریم سینما با دست جوانان و تجربه پیشکسوتان از مشکات و بحران های 

کنونی به سامت عبور کند.«


